
Vyberte tvary akuzativu singuláru: 

 domum  rerum  spurium 

hominum  vulnus  arcus  

 basim  regionum  continuum 

superficiem cornu   rete 

 tussium  diaphragmatum spiritum 

ureterum  os   ossa  

 uterum  nasalium  crurum 

 ganglion  rem   ren 



Převeďte do singuláru nebo plurálu: 

 meatum 

 genuum 

 carie 

 fetūs 

 gravidas 

 graviditas 

 cubitum 

 capitum 

• decubitum 

• bicipites 

• foramine nutricio 

• partium 

• partuum 

• partibus 

• morbum 

• mortium  



Spojte adjektiva s vhodným tvarem 
substantiva z nabídky:  

 frontalia, sinistri, sinistra, simplicium, multiplices, 
simplicis, brachialem, dextrum, multiplicem, sanorum 

 

 manu, articulationis, plexum, pulmonum, oculum, 
cornua, pulverum, genūs, fracturae, sclerosim 



Vytvořte spojení: 

 periculum — partus — praematurus 

 sine — dolor — caput 

 propter — pulsus — frequens 

 symptoma — morbus — incipiens 

 symptoma (pl.) — arthritis — rheumaticus 

 contra — morbus (pl.) — infectiosus 

 in — periculum — mors 

 ulcus (pl.) — in — colon — descendens 

 sanatio — cum — defectus 

 ad — scatula — parvus 

 partus — extra — murus (pl.)   mūrus, ī, m. „zeď“ 

 trauma (pl). — gravis — columna vertebralis 
       



genua valga    genua vara 



cornu frontale 

cornu temporale 

cornu occipitale 



arcus aortae 



facies costalis 

facies costalis 

facies 

diaphragmatica 



Doplňte tabulku tak, aby každý řádek obsahoval jeden 
výraz v různých pádech a každý sloupec různé výrazy 
v jednom pádě: 

dosis parva 

genu varo 

faciebus 
cutaneis  

tractuum 
nervosorum 

meatus 
acusticus  

vasa 
afferentia  

manibus 
longis  



Spojte: 

 

     periculum contra cum 

 caries dentis 

 diabetes mellitus 

 arthritis rheumatica 



Vytvořte spojení: 

 operatio — propter — fractura — gravis — ulna — sinister 

 contusio — musculus — biceps — brachium 

 in — status — post — infarctus — cor — recens 

 propter — nephrosis — gravis 

 gutta (pl.) — contra — tussis 

 propter — fractura — collum — femur 

 vulnus (pl.) — lacer — caput 

 fractura — pars — distalis — humerus 

 extractio — dens — lacteus — e — caries 

 apud — aditus — larynx 

 in — sinus — occipitalis 



Dejte do opačného čísla:  

 homines cum morbis gravibus 

 remedia contra dolores 

 in cavitatem dentis 

 sub cortice lentis 

 laesiones musculorum intercostalium 

 ligamenta collateralia articulationum digitorum 

manuum 



Doplňte správné koncovky:  

 Extractio dent..... molar..... cum dolor..... acr..... 

 Dolor acut..... in pulmon..... dextr..... 

 Medicamentum contra tuss..... in lagoen..... pro infant..... 
et adult..... 

 Auxilium celer..... in traumat..... grav..... 

 Laesio capit..... long..... muscul..... bicipit..... brachi..... 

 Remedium cardinal..... et adiuvan..... 

 Mors subit..... post dos..... letal..... 

 Pus in vulner..... lacer..... 

 Symptomat..... hepatit..... malign..... 

 Status post amputation..... lob..... pulmon..... sinistr..... 
propter tuberculos..... 



P R A V I D E L N É  S T U P Ň O V Á N Í  

Stupňování adjektiv 



Komparativ 

Pozitiv:  adjektiva 1., 2. a 3. deklinace 

 

Komparativ: -ior, -ius (připojujeme ke genitivnímu kmeni) 

    -iōris (dále skloňujeme jako souhláskové 

kmeny 3. deklinace - pulmo, corpus) 

         

 longus, a, um  longior, ius 

 pulcher, chra, chrum  pulchrior, ius 

 acer, acris, acre  acrior, ius 

 simplex, icis  simplicior, ius 



Superlativ 

   1.  2.  3. 

Pozitiv:  většina -er  facilis, difficilis, 

   adjektiv   similis, dissimilis, 

       humilis, gracilis 

 

Superlativ: -issimus -rimus -limus 

   -issima -rima -lima 

   -issimum -rimum -limum 
 

Přípony u případů 1 a 3 připojujeme ke genitivnímu 
kmeni, příponu u případů 2 připojujeme přímo k nom. 
sg. mask. 

          longissimus acerrimus facillimus 



 

 

 Pozitiv  Komparativ  Superlativ 

    magnus  major, jus  maximus, a, um 

    parvus  minor, minus  minimus, a, um 

    bonus  melior, ius  optimus, a, um 

    malus  pejor, jus  pessimus, a, um  

    multus  plures, a (jen pl.)  plurimus, a, um 

 

 

  U vyjádření párových (protikladných) vlastností se v latině 
obvykle užívá komparativu, v českém překladu je však 
adjektivum v pozitivu. 

 např. circulatio major / minor = velký / malý krevní oběh  

Nepravidelné stupňování 



 Opisné stupňování:  

 pokud je před koncovkou adjektiva I. a II. deklinace  

   (-us, -a, -um) samohláska, stupňujeme pomocí magis a 
maximē 

   (stupňované tvary od adverbia multum „mnoho“) 

 např.: dubius, varius, proprius,  

 

 Neúplné stupňování 

 Tvary komparativu a superlativu jsou odvozeny od 
předložek. Často se do češtiny překládají pozitivem 

    např. membrum superius / inferius 

Další druhy stupňování 



Stupňujte: 

 bonus 

 acer 

 purus 

 difficilis 

 magnus 

 necessarius 

 latus 

 ante 

 brevis 

• mollis 

• fortis 

• pulcher 

• gracilis 

• varius 

• internus 

• parvus 

• profundus 

• celer 



bursa 

trochanterica 

major 

 

 

fascia 

iliotibialis 

glutaeus 

maximus 


